
Město:   Golčův Jeníkov
Části obce:    Stupárovice, Sirákovice, Olšinky, Nasavrky, Římovice, Dolík, Budka, Vrtěšice, Kobylí Hlava

Obce:    Chrtníč, Nová Ves  u Leštiny, Podmoky, Skryje, Zvěstovice

Ročník XIII/ číslo 7
červenec 2017

ZDARMA

  Půlnočním překvapením VII. plesu města byla bubenická show s ná-
zvem Wild sticks. Jedná se o skupinu mladých bubeníků, která je složena 
z profesionálních hráčů a studentů konzervatoře.
  Na hosty čekalo malé občerstvení na stolech se skleničkou šampaňské-
ho a každá dáma dostala jako pozornost květinu. Návštěvníci také mohli 
ochutnat výborné burgery, steaky, klobásy atd., které připravovala Koz-
lovna Bílá růže z Čáslavi. 
  Poprvé byla připravena bohatá tombola, kde každý los vyhrával. Nechy-
běly ani zajímavé ceny do slosovatelné tomboly, kde hlavní cenou byla 
výhra 20 m2 plovoucí podlahy.
  O naše bezpečí se staral již tradičně Strongman tým v podobě Leoše 
Kubeše a Pavla Chámy. Tímto mnohokrát děkujeme.
Celou akci zahájil starosta pan Vlastimil Marušák, a dále nás provázel 
večerem již známý moderátor pan Václav Veselý. O program se postarala 
taneční skupina z Chotěboře TK ELLA a k tanci zahrála skupina Peklo.
Celý ples byl ve znamení vínovo-bílé barvy, která dominovala ve všech 
dekoracích, a tvořila tak útulnou a romantickou atmosféru při svíčkách. 
                                                                                     Lucie Chaloupková

Na plese města Golčův Jeníkov to o půlnoci rozbubnovala 
skupina Wild Sticks

Přehled kulturních 
akcí

Příběh Pivovaru 
Golčův Jeníkov

Včelařův rok 
- březen
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Usnesení z jednání zastupitelstva města Golčův Jeníkov 
konaného dne 28. února 2017

017/2017 Určení ověřovatelů
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov určuje ověřovateli zápisu Miro-
slava Dibelku a Romana Mazůrku.

018/2017 Určení zapisovatele
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov určuje zapisovatele Marii Ška-
rydovou.

019/2017 Schválení programu
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje následující program 
zasedání:
  1)   Určení ověřovatelů zápisu (§ 95 odst. 1 zákona o obcích) 
a zapisovatele
2)   Schválení programu
3)   Zpráva z jednání rady
4)   Rozpočtové změny  
5)   Dotace a dary z rozpočtu města na rok 2017
6)   Vybudování infrastruktury na pozemcích pivovaru
7)   Rekonstrukce ulice Husova  
8)   Veřejné osvětlení v části Obora  
9)   Sportovní hala   
10)   Stavební úpravy bytového domu čp. 203 – vícepráce     
11)   Strategický plán rozvoje města – aktualizace  
12)   Zpráva Policie ČR
13)   Dotace na vrtanou studnu
14)   Žádost Tělocvičné jednoty SOKOL Golčův Jeníkov
15)   Zpráva starosty k probíhajícím investičním akcím
16)   Diskuse
020/2017  Zpráva z jednání rady 
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov bere na vědomí zprávu z jedná-
ní rady města za uplynulé období bez připomínek. 
021/2017  Rozpočtové změny       
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje rozpočtovou změnu 
č. 35 až 80/2016, a rozpočtovou změnu č. 02 až 06/2017.
022/2017 Dotace z rozpočtu města na rok 2017     
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje poskytnutí dotací a 
darů z rozpočtu města na rok 2017 dle přílohy 6. 

Současně zastupitelstvo schvaluje níže uvedené Veřejnoprávní 
smlouvy: 
     
1. Uzavřená s Tělovýchovnou jednotou Sokol Golčův Jení-
kov se sídlem 5. května 263, Golčův Jeníkov, IČ: 00653543. Dotace 
na projekt „Sportovní činnost fotbalového oddílu TJ Golčův Jení-

kov“. Poskytnutá dotace pro rok 2016 ve výši 150.000,-Kč. 

2. Uzavřená s Oblastní charitou se sídlem B. Němcové 188, 
Havlíčkův Brod, IČ:15060233. Dotace na projekt „Charitativní pe-
čovatelská služba v Golčově Jeníkově“. Poskytnutá dotace pro rok 
2017 ve výši 400.000,-Kč.

3. Uzavřená s Oblastní charitou se sídlem B. Němcové 188, 
Havlíčkův Brod, IČ:15060233. Dotace na projekt „Centrum osobní 
asistence v Golčově Jeníkově“. Poskytnutá dotace pro rok 2017 ve 
výši 100.000,-Kč. 

4. Uzavřená s Nadačním fondem Aktivní ženy na venkově, se 
sídlem Spytice 21, Golčův Jeníkov, IČ: 28855132. Dotace na projekt 
„Rozvoj kulturního života v Golčově Jeníkově a okolí“. Poskytnutá 
dotace pro rok 2017 ve výši 70.000,-Kč. 

023/2017  Vybudování infrastruktury „pivovar“       
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov posoudilo předložené nabídky 
a schvaluje zadat zpracování projektové dokumentace „Vybudování 
infrastruktury na pozemcích po bývalém pivovaru“ společnosti Ing. 
Ondřej Šimák a Projekce Máša, s.r.o. Projektová činnost v investič-
ní výstavbě, Studentská 1706/6, Žďár nad Sázavou, IČO: 75636964. 
Projektová dokumentace bude zpracována ve stupni pro územní říze-
ní a stavební povolení včetně výkazů výměr za cenu 295.000,-Kč bez 
DPH a je konečná, firma není plátcem DPH.

024/2017  Rekonstrukce ulice Husova        
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov posoudilo předložené nabídky 
a schvaluje zadat zpracování projektové dokumentace na akci „Re-
konstrukce ulice Husova“ společnosti Ing. Ondřej Šimák a Projek-
ce Máša, s.r.o. Projektová činnost v investiční výstavbě, Studentská 
1706/6, Žďár nad Sázavou, IČO: 75636964. Projektová dokumenta-
ce bude zpracována ve stupni pro územní řízení a stavební povolení 
včetně výkazů výměr za cenu 379.000,-Kč bez DPH, tato cena je 
konečná, zhotovitel není plátcem DPH.

025/2017  Veřejné osvětlení v části Obora         
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov posoudilo předložené nabídky a 
schvaluje zpracování projektové dokumentace na akci „Rekonstruk-
ce a doplnění veřejného osvětlení v části Obora“ zadat Alexandře 
Večeřové, Chelčického 2150/26, Žďár nad Sázavou, IČO: 62836781. 
Projektová dokumentace bude zpracována ve stupni pro územní ří-
zení a prováděcí projekt, vč. spolupráce se správcem sítě za cenu 

  Mnozí z vás o mně již zřejmě tuší, že nejsem plesový typ. Navíc mé koleno stále ještě není v ideální kondici, takže by pokus 
o tanec skončil velmi brzy. Pokud se pamatuji, před veřejností jsem tančil jen jednou, a to na koncertě, kde jsem s kolegy pro 
obveselení obecenstva nacvičil kousek z Labutího jezera. Půjčili jsme si kostýmy z Národního divadla a já se na sebe pokusil 
navléknout obleček pro labuť. Diváci z toho měli zážitek náramný (nikoliv kulturní) a já jsem nemohl týden chodit do schodů. 
Chápete tedy, že jsem se na městský ples nijak mimořádně netěšil. Nakonec jsme ale s manželkou vyrazili. Co vše se na plesu 
dělo, je popsáno jinde, a já nechci psát reportáž z kulturního zážitku. 
  Důvodem, proč o plese píši, je to, že jsem se zase jednou hodně zmýlil a byl jsem hodně příjemně překvapený. To, co mě 
překvapilo nejvíc, byla celková atmosféra. V průběhu večera se všichni uvolnili, na nic a na nikoho si nehráli, nefalšovaně se 
bavili a dávali najevo, že jsou spolu rádi. Myslím, že ještě na žádné kulturní akci v Jeníkově jsem takovou atmosféru nezažil. 
Bylo to nesmírně příjemné a moc by mě potěšilo, kdyby se něco takového dařilo opakovat častěji. Klid, pohoda a radost z 
toho, že se můžeme bavit, a že jsme spolu. Kéž by se taková nálada přenesla i do běžných dnů.

                                                                                                                                                                        Vlastimil Marušák

Plesová pohodička
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175.000,-Kč bez DPH, tato cena je konečná, zhotovitelka není plát-
cem DPH.

026/2017  Sportovní hala         
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov aktualizuje své usnesení č. 
017/2015 ze dne 27. 1. 2015 a pověřuje starostu zahájením potřeb-
ných kroků směřujících k přípravě výstavby sportovní haly, která 
bude mít rozměry sportovní plochy 40 x 20 m.
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov posoudilo předložené nabídky 
a schvaluje zpracování projektové dokumentace na akci „Sportov-
ní hala“ zadat firmě Ing. Vojtěch Merenus, projekční kancelář, Nad 
Rozkovcem 1801, 286 01 Čáslav, IČ: 74613014. Projektová doku-
mentace bude zpracována ve stupni pro územní řízení a stavební 
povolení včetně výkazu výměr za cenu 432.515,-Kč včetně DPH. 
(357.450,-Kč bez DPH).
 
027/2017  Stavební úpravy bytového domu čp. 203 - vícepráce       
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje vícepráce na akci 
„Stavební úpravy bytového domu čp. 203“, spočívající v izolaci 
budovy proti vlhkosti podřezáním vnějšího i vnitřního zdiva, sádro-
kartonové stropy a další. Akci provádí společnost ATOS spol. s r.o. 
Husovo nám. 139, 584 01 Ledeč nad Sázavou, IČ:62028081, která 
vícepráce provede za nabídkovou cenu 596.524,-Kč bez DPH.
028/2017  Strategický plán rozvoje města  - aktualizace         
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje aktualizaci Strategic-
kého plánu rozvoje města a doplnění priority 3 o nový bod - rozvoj 
sociálních služeb, konkrétně o vybudování dvou domácností chráně-
ného bydlení a vybudování polyfunkčního komunitního centra, které 
bude poskytovat minimálně ambulantní služby mentálně a kombino-
vaně znevýhodněným, a zároveň seniorům. 
 
029/2017 Zpráva Policie ČR 
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov bere na vědomí Zprávu o čin-
nosti Policie ČR, Územní odbor Havlíčkův Brod, Obvodní oddělení 
Chotěboř, za rok 2016. Bez připomínek.
 

030/2017 Dotace na vrtanou studnu 
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov projednalo žádost J.P., bytem 
Sirákovice o dotaci na vrtanou studnu. Vzhledem k tomu, že v místní 
části Sirákovice již byly zahájeny práce na budování vodovodu, ale 
také proto, že nemovitost není v majetku žadatele, poskytnutí dotace 
se zamítá. 

031/2017 Žádost TJ SOKOL – oprava sokolovny  
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov projednalo žádost Tělocvič-
né jednoty SOKOL, Mírová 305, Golčův Jeníkov, IČ: 15059618, o 
poskytnutí dotace za účelem opravy sokolovny, a schválilo finančně 
uhradit výměnu vstupních dvojitých dveří.  Nejvhodnější zhotovitel 
bude vybrán z nejméně tří nabídek, které zajistí starosta TJ Sokol.  
Zastupitelstvo města starostovi TJ Sokol doporučuje zahájit s měs-
tem jednání o bezúplatném převedení sokolovny do majetku města, 
které zajistí další financování provozu a údržby budovy.  

032/2017  Zpráva starosty k probíhajícím investičním akcím města          
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov bere na vědomí zprávu starosty 
města týkající se probíhajících akcí: 

1) Konání dalšího ročníku „Čertovská šou“
2) Rekonstrukce školního pavilonu
3) Zahájení prací na zasíťování ulice Za Pivovarem 
4) Zahájení prací na revitalizaci pozemků po pivovaru
5) Zahájení prací na vodovodu Vrtěšice a Sirákovice
6) Odkanalizování místních částí
7) Pasportizace místních komunikací, veřejného osvětlení a 
dopravního značení
8) Pořízení vozidla s montážní plošinou 
9) Příprava projektů na výstavbu chodníků kolem školky a 
kolem pily

 Mgr. Vlastimil Marušák Bc. Miroslav Mrkvička
                starosta                          místostarosta

V květnu to bude rok, co se s námi Maruška rozloučila. 
Bude to rok, a stále mi to přijde jako něco neskutečného 
a velmi bolestného.  A jsem si jistá, že nejsem sama, kdo 
to tak vnímá. Proto bych ráda Marušce věnovala v tomto 
článku pár vzpomínek, protože Maruška byla člověk, na 
kterého se nedá jen tak zapomenout…
Ještě před pár lety pro mne byla Maruška „jen“ milou a 
vždy ochotnou listonoškou na místní poště.  Když jsme 
však s pár přáteli začali přemýšlet o založení Hnutí Ote-
vřené město Golčův Jeníkov, Maruška se k nám brzy 
připojila a prozářila naši společnost svým optimismem, 
chutí k poctivé práci a obětavou láskou k druhým lidem i 
k tomuto městu. Čím víc jsem jí poznávala, tím víc jsem 
si jí vážila a měla jsem jí ráda.
Po vyhraných komunálních volbách se Maruška ochotně 
pustila do práce pro město. A i když jí někteří lidé házeli 
klacky pod nohy, tak trpělivě a neúnavně pracovala dál. 
O to víc nás překvapilo a zasáhlo, když nám řekla o své 
nemoci. Byla to životní bojovnice, takže i s touto nemocí 
bojovala do poslední chvíle. Už jsem byla na blízku něko-
lika lidem, kteří bojovali s podobným osudem, ale musím 

říci, že Maruška mě ohromovala svojí statečností. Byla 
nesmírně pokorná, nepamatuji si, že by si někdy stěžo-
vala, stále věřila, že se to obrátí k lepšímu. I její poslední 
SMS, kterou mi psala začátkem května, byla optimistická.
Proto pro nás bylo tak těžké uvěřit zprávě, že se to k lepší-
mu už neobrátí. Moje kamarádka Jana se mě ptala, co si o 
tom všem myslím. Řekla jsem jí, že si myslím, že na Ma-
rušku přišla jedna z nejtěžších zkoušek, jaká na člověka 
může přijít, a ona že v ní obstála a odcházela s nadějí, že 
tím to vše nekončí… Ještě teď, když píšu tato slova, tak se 
mi svírá hrdlo a cítím k té Ženě velkou úctu.
V Bibli je napsáno, že dobrý strom se pozná podle toho, 
jak a jaké nese ovoce. A stejné že je to i u lidí. Nejsme-li si 
jistí, jaký člověk doopravdy je, tak se máme podívat, jaké 
ve svém životě nese ovoce – dobré, zlé, žádné… Ve své 
rodině, zaměstnání, obci… Maruška nesla dobré ovoce, 
byl to dobrý člověk a my nezapomínáme.

Za Hnutí Otevřené město Golčův Jeníkov, 
Jaroslava Ščerbová

VZPOMÍNKY NA MARUŠKU VONDROVOU
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Únor na naší škole
  I v tomto nejkratším měsíci proběhlo na naší škole několik kulturních 
a sportovních akcí. 

  Ze školního kola soutěže v recitaci, které se konalo 30. ledna a kterého 
se zúčastnilo 28 žákyň a žáků 2. – 9. tříd, sedm dětí postoupilo do okrs-
kového kola ve Světlé nad Sázavou.

  Ve čtvrtek 9. února se uskutečnilo v místní sokolovně divadelní před-
stavení Memento na motivy stejnojmenného románu Radka Johna. 
Bylo určeno všem žákům 8. a 9. ročníku. Vstupné 40,- Kč bylo uhraze-
no z pokladny SRPDŠ.

  V pondělí 13. 2. odjelo 68 žáků 2. stupně spolu s pěti vyučujícími do 
Světlé nad Sázavou, kde si na zimním stadionu vyzkoušeli své bruslař-
ské umění.

  Děti z 1. tříd tentýž den navštívily Dusíkovo divadlo v Čáslavi, kde 
zhlédly pohádku „Jak Anička o Masopustu ke štěstí přišla“.

  Život a dílo významného českého básníka Karla Hynka Máchy bylo 
náplní literárního pořadu, jenž se uskutečnil pro žáky 8. a 9. tříd v úterý 
14. února.

  Ve čtvrtek 16. 2. děvčata a chlapci 4. a 5. tříd si pod vedením pana uči-
tele Blabolila zahráli na florbalovém turnaji v Chotěboři. Po výborném 
výkonu obsadili 3. místo.

  Praporčík Jiří Hušek, účastník vojenských misí v Afghánistánu, přijel 
na besedu do naší školy v pátek 17. února, a osmáci a deváťáci tak měli 
možnost dozvědět se mnoho zajímavého o životě v této vzdálené zemi.

  Během února proběhlo školní kolo Pythagoriády, matematické sou-
těže, kterého se zúčastnili žáci a žákyně 5. – 7. tříd. Úspěšné řešitelky 
Klára Machová a Hana Šidáková postoupily do okresního kola.

  Konec tohoto měsíce zpříjemnily dětem jarní prázdniny. 
                                                Miroslava Nigrinová, ZŠ Golčův Jeníkov

Dne 17. 2. 2017 se v naší škole uskutečnila beseda s praporčíkem Jiřím 
Huškem, který byl třikrát na misi v Afghánistánu. Vyprávěl nám o své 
službě, o podmínkách, které tam panovaly, ale i o jejich nepřátelích. 
Líčil nám tamější školství, zdravotnictví, zemědělství či zvyky. Dále 
povídal o výzbroji a výcviku v armádě.
Přednáška byla zpestřena mnoha fotografiemi, které zachycovaly pro-
středí, obyvatele a mnoho jiných zajímavých věcí. Také jsme si mohli 
osobně prohlédnout balistickou vestu, která plně naložená váží 20 kg, 
či bojové přilby, které odolají i výstřelu z pistole.
Dozvěděli jsme se mnoho zajímavých informací i o afghánské armádě 
a policii, cenách různých zbraní nebo třeba o nepřátelských bojových 
technikách.
Jsem rád, že jsem se mohl zúčastnit této akce s pravým vojákem, a 
vážím si ho i za to, že byl ochoten mluvit o svých jistě traumatizujících 
zážitcích. Tímto bych chtěl poděkovat za pěkný kulturní zážitek.

                                                                            Jiří Vlk, žák 9. ročníku

Beseda s veteránem

ZÁPIS DO 1. TŘÍDY 
ZŠ GOLČŮV JENÍKOV

se bude konat v přístavbě ZŠ v pátek 7. 4. 2017  (14.00 – 17.00 hodin)
a v sobotu 8. 4. 2017 (9.00 – 11.00 hodin).

K zápisu je nutné se dostavit i v případě, že žádáte pro své dítě odklad povinné školní docházky.
K zápisu vezměte občanský průkaz zákonného zástupce, rodný list dítěte a zdravotní průkaz dítěte.

Bližší informace jsou k dispozici na www.skolagj.cz.

Po stopách Běhu městem Jarmily Kratochvílové
30. ročník pochodu Po stopách Běhu městem Jarmily Kratochvílové se koná 16. dubna 2017 (neděle) 

na trase 15 km z G. Jeníkova přes Kobylí Hlavu, Chrtníč, Okrouhlík a Chlumek do G. Jeníkova. 

Start je ve 14.30 hod. na náměstí TGM pod podloubím.
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  Asi nejvíce pokročily práce na úklidu pivovaru. V podstatě vše, až na 
vlastní budovu pivovaru (cca 10 objektů), je již zlikvidováno a ukli-
zeno. Každým dnem se ukazuje větší kus čisté plochy. Firma nejprve 
vykácela všechny náletové dřeviny z plochy, pak na jednu hromadu 
svozila a následně na skládku do Čáslavi odvezla všechen nevyuži-
telný nepořádek. Následně uklidila plochu u jižního okraje pozemků 
a zlikvidovala zde dvě základové desky a základy. Na tuto plochu pak 
začala svážet všechen vytěžený beton, který třídí podle kvality. Pak se 
přesunula k severnímu konci, kde zlikvidovala pozůstatky dvou nádr-
žek, základovou desku kotelny a autoprovozu, septik, desku pod nádrž 
s plynem a základovou desku administrativní budovy. Pozemky jsou 
postupně rovnány, čištěny a připravovány pro další výstavbu. Postupně 
začíná být vidět, o jak velkou plochu jde. Celá práce by měla být do-
končena v průběhu dubna.

  Práce také hodně pokročily při opravě domu č. p. 203 na prostranství 
před židovskou synagogou. Stavební firma nejprve očistila zdi a od-
kopala podlahy ve dvou místnostech v přízemí. Přitom se ukázalo, že 
stav domu je ještě horší, než jsme se domnívali. Proto zastupitelstvo 
schválilo navýšení prostředků, které při opravě vynaložíme. Firma celý 
dům podřízne a vloží do zdí izolaci proti vlhkosti, udělá nové podlahy, 
vnitřní omítky v celém přízemí, opraví strop v jedné místnosti, všechny 
instalace, udělá nové vnější omítky kromě pásu kolem země, kterým 

bude stavba vysychat, vymění některá okna, dveře a uvnitř nově vystaví 
dvě toalety. Práce by zde měly skončit přibližně v červnu.

  Výstavba vodovodu do Vrtěšic a Sirákovic teprve začala. Máme za 
sebou vytýčení městských pozemků a určení trasy vodovodu. Zjistili 
jsme, že na dvou místech je současná cesta mezi Vrtěšicemi a Siráko-
vicemi vyježděna zcela jinudy, než kudy ji má vedenou katastr, takže 
firma začala nejprve vyřezáváním křovin a čištěním původní cesty. Vý-
kop pro vodovod je nyní hlouben od Sirákovic směrem k Vrtěšicům. 
Zároveň vyjednáváme s vlastníky nemovitostí a parcel o tom, kdo bude 
opravdu stát o vodovodní přípojku a pomoc města s její realizací. K 
dotaci Ministerstva zemědělství nám byla přiznána ještě dotace kraje 
Vysočina, takže tento vodovod nás bude stát jen o něco málo více než 
náš příspěvek na vodovod do Kobylí Hlavy, i když je zhruba dvojnásob-
ně dlouhý (1,7 mil. Kč za 4,2 km vodovodu).

  Poslední zahájenou stavbou jsou sítě ke čtyřem parcelám v ulici Za 
Pivovarem. Zde je zatím navezen materiál a stavební firma připravuje 
rozvod vody a kanalizace k vlastním parcelám. Teprve poté začnou vý-
kopové práce podél komunikace. Komunikace by až na výjimky měla 
zůstat průjezdná, byť s omezením. 

                                                                                    Vlastimil Marušák

Pokračují práce na rozjetých stavbách

Skončila rekonstrukce pavilonu 
školy

  Částečná rekonstrukce pavilonu školy skončila. Jejím výsledkem je 
nová krytina na střeše školy, nově zaizolované světlíky a připevnění 
krytiny. Díky tomu nebude do konstrukce pavilonu zatékat a pavilon 
nám vydrží o něco déle. 
  Rohová třída byla o něco rozšířena a přestavěna na dvě šatny, dvě 
sprchy a dvě toalety. Toto vše bude sloužit jako zázemí sportovcům, 
kteří budou využívat hřiště. Díky tomu bude jednodušší pořádat zde 
sportovní akce a turnaje. 
  Všechny ostatní třídy pavilonu jsou již plné kroužků a vzdělávacích 
aktivit. Kromě pátku je zde plno každý den od oběda až do večera. Do-
konce je zde aktivit tolik, že bychom potřebovali někam umístit tech-
nický kroužek, a zatím není kam. Porozhlédněte se po místní nabídce, 
uvidíte, že vás překvapí, co vše se tu odehrává. 
                                                                                   Vlastimil Marušák

Tříděný odpad
V Jeníkově vzorně třídíme domácí odpad. V posledním čtvrtletí loňské-
ho roku občané Jeníkova a přináležejících vesnic vytřídili 
5,1 tuny papíru
13 tun plastů
8,6 tuny skla
1 tunu nápojových kartonů

  Za tento vytříděný odpad město získává cca 300 000,- Kč ročně, které 
vracíme zpět do dotovaných nákupů popelnic, úprav stání pod kontej-
nery a provozu sběrného dvora. 
  Na náměstí a za tržiště jsme zajistili nové kontejnery na elektroodpad a 
na sběrném dvoře je nově kontejner na přepálený tuk z vaření.
  Děkuji všem za zodpovědné chování. Nezbytnou daní však je, že 
máme čím dál více kontejnerů a není vždy jednoduché najít jejich op-
timální umístění. Stále více přemýšlíme, kam s nimi. Například sbírka 
kontejnerů na náměstí ke kráse prostředí moc nepřispívá. Pokud na-
jdeme lepší místo, pokusíme se je přesunout. Zároveň ale musí zůstat 
dostupné, abyste za nimi nemuseli někam daleko. 
                                                                                   Vlastimil Marušák

Připravované projekty
  Zastupitelstvo na svém únorovém jednání schválilo přípravu 4 velmi 
důležitých projektů. Přípravou se rozumí zhotovení projektové doku-
mentace a zajištění stavebního povolení. 
  Tím prvním je rekonstrukce Husovy ulice. Její součástí má být výmě-
na povrchu komunikace, vybudování chodníku nebo pruhu pro pěší a 
parkovacích stání tam, kde to bude možné. To vše by mělo být v součin-
nosti s VAK Havlíčkův Brod, který zrekonstruuje vodovod a kanalizaci, 
a s firmou ČEZ, která přesune elektrické vedení do země. Ulice by měla 
být takto opravena od Mírové ulice až k bytovému domu č.p. 460. Dále 
bude opravena odbočka kolem bytových domů (č.p. 465, 466 a 467) až 
k opravené komunikaci přes Tržnici, a odbočka Komenského ulicí až ke 
křižovatce u domu č.p. 303. 
  Dalším záměrem je vybudování infrastruktury na území bývalého pi-
vovaru. Nejprve bude potřeba celý prostor rozčlenit podle toho, co zde 
v budoucnu bude moci být. Následně je třeba zpracovat dokumentaci 
na veškeré sítě (voda, kanalizace, plyn, elektřina), dále je třeba navrh-
nout, kde budou komunikace, kde chodníky a kde parkovací stání. No 
a nesmíme zapomenout na veřejné osvětlení. Pokud to bude možné, 
bude součástí projektu i plán zdroje pro veřejné osvětlení z obnovitelné 
energie. 
  Třetím projektem je obnova veřejného osvětlení v části Obora. Zde je 
v současné době velmi málo světel, v některých úsecích chybějí zcela, 
a ta, která zde jsou, jsou zastaralá a ve velmi špatném technickém sta-
vu. Součástí rekonstrukce by mělo být i přemístění kabelů napájejících 
osvětlení do země a oprava rozvodny. 
  Posledním projektem je příprava výstavby sportovní haly. Tato hala 
by měla být postavena v areálu základní školy, na její sportovní plochu 
by se měly vejít dvě cvičící třídy (aby mohl být tělocvik ve třídách A 
i B najednou) a všechny v Jeníkově provozované sálové sporty, tedy i 
florbal. V závislosti na umístění této haly pak budeme muset s největší 
pravděpodobností vyřešit demolici a přemístění technických služeb.

  Dva z těchto záměrů (rekonstrukce Husovy ulice a sportovní hala) 
budou finančně i časově velmi náročné, ideální by tedy bylo, kdyby se 
na ně podařilo získat dotační prostředky. 

                                                                                   Vlastimil Marušák
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 Nabízíme možnost pracovat v polytechnickém kroužku, který je zamě-
řen na práci na 3D tiskárnách a počítačích. Hodiny probíhají odpoled-
ne, pondělí až čtvrtek, příležitost mají tedy i ti, kteří mají více zájmů. 
Doporučujeme předem se domluvit, aby byl k dispozici volný počítač.

Pro ženy, které mají zájem o cvičení, je tu přehled jednotlivých lekcí.
Nově, a tedy ještě s více volnými místy, je páteční hodina Ály Hruško-
vé, a pondělní kurzy cvičení na židlích pro seniorky. 
Přijďte se podívat a zdravě se s námi protáhnout. Po cvičení  si můžete 
posedět a popovídat v příjemném prostředí našeho klubu.

Můžete si u nás také domluvit pronájem klubu pro rodinné setkání či 
malou oslavu. 
Pro seniory či podnikatele zajistíme dobrý oběd s možností dovozu 
zdarma.

Těšíme se na vás!
Evženie Ondráčková

tel. 602 943 507
e-mail : nfaktivnizeny@email.cz

www.nfaktivnizeny.cz

Nadační fond AŽ nabízí

Přehled aktivit a činností Nadačního fondu v roce 2017
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     Vážení spoluobčané, dovoluji si Vás tímto seznámit s činností Poli-
cie ČR Obvodní oddělení Chotěboř v roce 2016.

     Již čtvrtým rokem funguje Obvodní oddělení Chotěboř společně s 
Policejní stanicí v Golčově Jeníkově, tato stanice byla začleněna pod 
OOP Chotěboř v lednu 2013. Sloučením došlo k tomu, že se z Obvod-
ního oddělení Chotěboř stalo oddělení II. typu s plánovaným počtem 
30 policistů. 

     Celková rozloha teritoria našeho obvodního oddělení je v současné 
době 436 km2.  Na oddělení jsou 2 zástupci vedoucího oddělení, a to 
npor. Stanislav Doležán Dis., který je odpovědný za trestní řízení, a 
npor. Bc. Radoslav Kubát, který je odpovědný za pořádkovou službu. 

     Dále uvádím rozdělení jednotlivých územních částí našeho služební-
ho obvodu, které máme na našem oddělení celkem 4, i s územní odpo-
vědností jednotlivých policistů:

1)  CHOTĚBOŘ

 Obvod A - Chotěboř a okolí, kde mají územní odpovědnost:
prap. Bc. Pavel Stehno, prap. Ing. Martin Eis , pprap. Pavel Zvolánek, 
pprap. Jiří Hejduk, pprap. Perková Marie, pprap. Petr Konfršt, pprap. 
Jiří Klepetko a nstržm. Vít Stehlík 

spádové obce - Chotěboř, Rozsochatec, Jahodov, Nejepín, Sedletín, 
Veselá, Jilem, Klouzovy, Svinný, Rankov, Čachotín, Nemojov. Nová 
Ves u Chotěboře, Nový Dvůr, Bezlejov, Víska, Maleč, Blatnice, Dolní 
Lhotka, Horní Lhotka, Hranice,  Jeníkovec,  Jeřišno, Heřmaň, Podhoři-
ce, Vestecká Lhotka, Čečkovice, Chuchel, Klokočov - část obce Kloko-
čovská Lhotka, Rušínov - část obce - Hostětinky,  Modletín, Vratkov, 
Libice nad Doubravou, Libická Lhotka,  Bárovice,  Křemenice, Sloup-
no, Kladruby, Štěpánov, Lány,  Předboř, Horní Sokolovec, Dolní  So-
kolovec, Bezděkov -  část obce - Hařilova Lhota, Chloumek - část obce 
Nehodovka,  Spálava, Lhůta, Malochyně

 Obvod B – Ždírec nad Doubravou a okolí, kde mají územní 
odpovědnost: prap. Tomáš Ilich, pprap. Antonín Tichý, pprap. Tomáš 
Slanař a nstržm. Ondřej Lauda

spádové obce - Ždírec nad Doubravou, Kohoutov, Benátky, Nové Ran-
sko, Slavětín, Oudoleň, Jitkov, Krucemburk, Hluboká, Staré Ransko, 
Údavy, Stružinec, Slavíkov, Sobíňov, Zálesí, Rovný, Dolní Vestec, Hor-
ní Vestec, Kocourov, Dlouhý,  Štikov, Horní Studenec, Nový Studenec, 
Podmoklany - část  obce - Branišov, Hudeč, Odraneč, Bílek (Křivý), 
Dobkov, Počátky, Příjemky, Střížov, Hájek

2)  GOLČŮV JENÍKOV

 Okrsek „A“ – Golčův Jeníkov a přilehlé obce + Leština u 
Světlé a přilehlé obce  - kde mají územní odpovědnost: prap. Martin 
Mrkvička, pprap. Mgr. Josef Hájek a prap. Mgr. Stanislava Miláčková 

spádové obce - G.Jeníkov - Olšinky, Nasavrky, Vrtěšice, Vohánčice, 
Římovice, Dolík, Chlumek, Kobylí Hlava, Sirákovice, Stupárovice, 
Podmoky, Skryje – Chrástice, Hostačov, Křemen, Podmoky, Skryje – 
Chrástice, Hostačov, Křemen, Leština u Světlé - Dobrnice, Chraňbož, 
Vrbice, Štěpánov, Nová Ves u Leštiny - Kamenná Lhota, Chrtníč – Ra-
dinov, Okrouhlík

 Okrsek „B“ – Habry a přilehlé obce + Vilémov a přilehlé 
obce -  kde mají územní odpovědnost: prap. Josef Šimerka, prap. Jiří 
Brož DiS., pprap. Michal Fanta a pprap. Jiří Veselý
spádové obce – Habry - Frýdnava, Zboží, Lubno, Kysibl, Rybníček, 

Leškovice, Bačkov, Tis - Kněž, Nový Dvůr, Kámen - Proseč, Jiříkov, 
Sedlecký Dvůr, Vilémov - Spytice, Točice, Dálčice, Ždánice, Košťa-
ny, Hostovlice, Jakubovice, Zhoř,  Heřmanice - Bučovice, Zvěstovice, 
Kraborovice – Úhrov, Borek – Ostružno, Uhelná Příbram – Přísečno, 
Pukšice, Petrovice u Uhelné Příbramě, Jarošov, Vepříkov – Květinov, 
Jiříkovský rybník, Miřátky

    Jedním z hlavních úkolů policistů zařazených na Obvodním oddělení 
Policie ČR je ochrana bezpečnosti osob a jejich majetku. Spolupůso-
bí při zajištění veřejného pořádku, odhalují trestné činy a přestupky, 
zjišťují jejich pachatele, dohlíží na bezpečnost a plynulost silničního 
provozu. I naše obvodní oddělení přispívá k tomu, aby kraj Vysočina 
byl jedním z nejbezpečnějších krajů naší republiky.

     Pokud se jedná o trestnou činnost, ke které došlo v územním obvodu 
našeho OOP, tak uvádím, že 231 trestních spisů bylo zpracováno přímo 
na našem oddělení a další spisy byly předány dle věcné nebo místní 
příslušnosti jiným složkám Policie ČR. Celkem v našem teritoriu evidu-
jeme 303 trestných činů, což je oproti loňskému roku pokles o 42 trest-
ných činů. S tímto nápadem trestných činů se řadíme na druhé místo v 
rámci našeho územního odboru Havlíčkův Brod a to za OOP Havlíčkův 
Brod. Z tohoto celkového počtu se podařilo ve 205 trestných činech 
zjistit pachatele, což činí objasněnost 67,66 %, a to je o více než 9% 
více, než v roce 2015, kdy byla objasněnost 58 %. Dále je třeba uvést, 
že celkem 52 trestných činů bylo zpracováno ve zkráceném přípravném 
řízení, což znamená, že oznámená věc je po našem zadokumentování 
předána přímo na Okresní státní zastupitelství, které po návrhu na po-
trestání předává věci k soudu.

     V přestupkovém řízení bylo na našem obvodním oddělení v roce 
2016 zpracováno celkem 1936 věcí, což je o 453 věcí více, než v roce 
2015. V přestupkovém řízení je cílem Policie ČR řešit protiprávní jed-
nání co nejčastěji v blokovém řízení. V roce 2016 bylo tedy v blokovém 
řízení uloženo celkem 1623 blokových pokut v celkové výši 359.300,- 
Kč., což je 35 % nárůst oproti roku 2015, kdy bylo v blokovém řízení 
vyřízeno 1201 věcí. Nejvíce blokových pokut bylo uloženo v dopra-
vě. Ostatní přestupkové spisy, kde byla zjištěna konkrétní osoba, po 
zadokumentování oznamujeme k dalšímu řízení příslušným správním 
orgánům obcí a institucí. Přestupky, u kterých nebyl zjištěn pachatel, 
odkládáme dle zákona. 

     Při dohledu nad silničním provozem bylo zjištěno celkem 48 řidičů, 
kteří před jízdou požili alkoholické nápoje nebo OPL. Podle naměřené 
hodnoty byla tato jednání řešena buď v trestním řízení, a to celkem 13 
řidičů pro trestný čin ohrožení pod vlivem návykové látky (alkohol nad 
1 promile a návykové látky nad stanovené meze pro jednotlivé OPL), 
a dalších 35 řidičů v přestupkovém řízení -  18 řidičů jelo pod vlivem 
alkoholu a 17 řidičů pod vlivem OPL.

     Policisté našeho útvaru v roce 2016 omezili na svobodě celkem 43 
osob. V tomto omezení je nejvíce osob zajištěno, celkem 28, a z tohoto 
počtu 21 osob bylo dopraveno na protialkoholní záchytnou stanici v 
Jihlavě. Další osoby omezené na osobní svobodě:  5 osob předvede-
ní, 8 osob zadržení po spáchání trestného činu, 1 osoba zatčena a 1 
osoba byla dodána do výkonu trestu odnětí svobody. Ne vždy osoby, 
které omezujeme na osobní svobodě, toto činí dobrovolně, a pak vyu-
žíváme další prostředek k ochraně bezpečnosti jak naší, tak i ostatních 
osob nebo majetku, a to použití „donucovacích prostředků“. Toto naše 
oprávnění jsme museli využít v roce 2016 celkem 43x. Dále bylo naším 
útvarem zjištěno celkem 10 celostátně hledaných osob. 

     Rovněž bych se v této zprávě zmínil o jednom oprávnění, které Poli-
cie ČR má, a to oprávnění Vykázání dle § 44 z. č. 273/2008 Sb. o Policii 
ČR. Toto oprávnění má Policie ČR v případě, kdy je důvodná obava, že 
by se mohla podezřelá osoba dopustit útoku proti životu a zdraví nebo 
svobodě proti osobě, která s ním žije ve společném obydlí. Jedná se 

Zpráva o činnosti OOP Chotěboř za rok 2016
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tedy o tzv. DOMÁCÍ NÁSILÍ. Postup policistů je v těchto případech 
daný dle zákona, tedy výjezd na místo, zjištění všech dostupných infor-
mací k věci, vyhodnocení celé situace a v případně zákonných důvodů 
přistoupení i k vykázání takovéto osoby. Celkem jsme v roce 2016 řešili 
29 takových událostí (nejedná se pouze o klasické napadení manžel-
manželka, ale i dítě-rodič, bratr-sestra a prarodič-vnouče). Z těchto 29 
případů bylo oprávnění využito pouze v 1 případě, kdy došlo k vykázá-
ní osoby na 10 dní ze společného obydlí.

     I nadále v rámci akce “bezpečné přechody“ dohlížíme na chování 
řidičů a chodců na přechodech pro chodce a v jejich blízkosti. Dále se 
účastníme dopravně bezpečnostních akcí v rámci dohledu nad silničním 
provozem a v poslední době i v okolí železničních přejezdů, kde dochá-
zí stále častěji k tragickým dopravním nehodám.

     Koordinační dohody o spolupráci jsou podepsány s Městskými úřa-
dy Chotěboř, Ždírec nad Doubravou, Golčův Jeníkov a Habry a dále s 
úřady Městysů Krucemburk, Libice nad Doubravou, Vilémov a Uhelná 
Příbram. Spolupráce se všemi úřady v působnosti našeho obvodního 
oddělení je na velice dobré úrovni a vzniklé problémy, týkající se bez-
pečnostní situace, se řeší ihned. Určitě za toto patří poděkování všem 
starostům a starostkám těchto úřadů za jejich spolupráci. 

     Závěrem patří poděkování i všem občanům, kteří přispívají k této 
výslednosti našeho útvaru, protože bez informací od občanů a jejich 
důvěry bychom naši práci nemohli v takovéto míře vůbec vykonávat. 

                                                                          npor. Ing. Jarmil Ronovský
                                                                                Vedoucí oddělení

Nakupujte bezpečně
 
Policisté na Vysočině evidovali v roce 2016 přes 400 případů, kdy byli 
lidé podvedeni při nakupování prostřednictvím různých internetových 
portálů. V drtivé většině se jednalo o zákazníky, kteří objednané zboží 
prodejci předem zaplatili, ale následně ho neobdrželi.

V dnešní době mnoho lidí neprovádí nákupy jen v kamenných prodej-
nách, ale stále více z nás využívá nabídek internetového nakupování 
z pohodlí domova. V tomto případě lze bez pochyby najít i výhody. 
Zboží si můžeme vybírat, jak dlouho chceme. Poté stačí jedno kliknutí 
myši a máme ho v košíku. Výrobky i jejich ceny si mezi sebou mů-
žeme nezávisle porovnávat a nemusíme osobně navštěvovat jednotlivé 
obchody. To vše vede k úspoře času a mnohdy i finančních prostředků. 
Námi vybrané a objednané zboží je nám poté zasláno na adresu, kterou 
si sami určíme. Musíme však zvážit i možná rizika, která jsou spojena s 
nakupováním na internetu. Pokud za vybrané zboží zaplatíme prodáva-
jícímu předem, vystavujeme se určitému riziku. V některých případech 
se totiž nemusíme dočkat zboží, které jsme si objednali, a už vůbec ne 
peněz, které jsme za něj zaplatili. Rovněž se nenechme zlákat nápadně 
výhodnými podmínkami nákupu a velmi nízkou cenou výrobků v po-
rovnání s běžnou cenou v obchodech.

Jak bezpečně nakupovat po internetu?
•  nakupujte u prodejců, které znáte, pokud je neznáte, předem si o nich   
   zjistěte potřebné informace 
•  před nákupem si řádně přečtěte smluvní a obchodní podmínky
•  seznamte se s reklamačním řádem
•  od prodejce získejte i informace o podmínkách a nákladech při dodání   
   zboží
•  vyhledejte si telefonní číslo, e-mail a adresu prodejce
•  uchovejte si záznam o internetových transakcích, včetně webových 
   stránek prodejce (objednávka, potvrzení objednávky, e-mailová ko
   munikace s prodávajícím apod.)
•  platbu předem provádějte jen a pouze tehdy, pokud máte jistotu, že se 
   jedná skutečně o důvěryhodného obchodníka

Krajské ředitelství policie kraje Vysočina
Oddělení tisku a prevence

nprap. David Linhart
vrchní inspektor
tel: 974 261 208

e-mail: david.linhart@pcr.cz
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 V roce 1184 byla založena osada Jeníkov, která se nacházela na ob-
chodní cestě z Čech na Moravu. Vesnice se postupně rozrůstala a poz-
ději byla spojena s dalšími dvěma osadami - Zábělčicemi a Rájem. 
Obec dostal v roce 1636 darem od císaře generál Martin Maxmilián 
Goltz. Od této doby se ujal název Golčův Jeníkov. 

V 17. století, v místě dnešního zámeckého areálu, stávala tvrz a kolem 
té se rozkládaly Zábělčice. Jednalo se o samostatnou ves s vlastním 
panstvem i vlastní historií. Ovšem v roce 1580 se obě panství spojila, 
a tím pádem Jeníkov zbohatl a výrazně se rozrostl, jelikož Zábělčice si 
hospodářsky vedly velice dobře. 

MOŽNÁ JSTE NEVĚDĚLI: V roce 1772 zahájila v městečku svůj pro-
voz tabáková továrna. V roce 1812 byla výroba přesunuta do Sedlce u 
Kutné Hory. Od roku 1869 je město spojeno se světem železnicí. 

Roku 1559 byla ves Zábělčice prodána Buriánem Trčkou Mariáně Rob-
mhápové ze Soutic. Ta učinila ze Zábělčic správní centrum svého pan-
ství a zřídila pivovar. 
Moderní pivovar, který vznikl v zámeckém areálu, zřídila Terezie (hra-
běnka z Trautmannsdorfu), která jeníkovské panství koupila roku 1830. 
Budova Tvrze tehdy sloužila jako skladiště chmele.
V roce 1911 získal pivovar Karel A. Milner. Díky nevyhovujícím pod-
mínkám už neměl provoz budoucnost. Téhož roku proto K. A. Milner 
začal stavět nedaleko stávajícího nový moderní pivovar. 
Výroba se v Parostrojním pivovaru v období první republiky pohybo-
vala okolo 15 000 hektolitrů. Proslulé Jeníkovské pivo se tehdy prý 
vozilo dokonce na Pražský hrad. 
V 70. letech získalo pivo u štamgastů přezdívku Obzinova dvanáctka, 
podle bývalého komunistického ministra vnitra (1973–1983). V 80. le-
tech bylo stěžejní značkou pivovárku na západním úpatí Českomorav-
ské vrchoviny pivo 11 % Zlatopramen. Tehdy se vyrábělo až 35 000 
hektolitrů chmelového moku za rok. 

V roce 1988  se vedení podniku Východočeské pivovary rozhodlo jení-
kovský závod uzavřít. Z jakého důvodu, to už se asi nedozvíme. 
Začátkem 90. let zakoupila v bývalém pivovaru se nacházející sodov-
kárnu firma Hema s.r.o. a obnovila i vaření piva. Sortiment tehdy byl 
ve složení: Jeníkovská desítka (světlé výčepní; alk.: 4,0 %) a Forman 
(světlý ležák; alk.: 5,2 %). Zajímavostí bylo, že pivo se kromě sudů 
plnilo i do neobvyklých 0,33 litrových lahví. 
Pivní pestrost v 90. letech ještě v módě tolik nebyla, pivaři a hospodští 
si spíše potrpěli na bohaté velkoznačky. 
Jelikož odbyt produktů obnoveného pivovaru nebyl dostačující na to, 
aby byla banka uspokojena splácením úvěru, byl v roce 1996 na společ-
nost vyhlášen konkurs. Část budov byla využívána jako sklady. Tech-
nologie byla postupně rozprodávána. 
Místnímu pivovaru bylo odzvoněno v roce 2009, kdy byl srovnán se 
zemí. Zastupitelstvo schválilo odkoupení pozemků pod bývalým pivo-
varem v říjnu 2015, a to za více než čtyři miliony korun. Na pozemcích 
byly v té době základové desky budov, celý povrch areálu byl pokryt 
betonem a asfaltem. 
Na konci května 2016 stále probíhalo jednání o prodeji a v průběhu 
roku 2016 se podařilo převod dokončit. Od února letošního roku byla 
zahájena rekultivace pozemků. Po dokončení rekultivace by zde měla 
vyrůst zástavba rodinných domů, která naváže na zástavbu z minulých 
let. 

V těchto dnech můžete pozorovat úklid pivovaru a sledovat, jak se mění 
tvář těchto prostor s bohatou historií.

Čerpáno z: pivovary.info
Lucie Chaloupková

Příběh Pivovaru Golčův Jeníkov

foto: L. Chaloupková
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Již několik let se snažím přikrmovat v zimních měsících zpěvné ptáky. 
S tím je spojeno i mé focení.  Připravený kryt několik metrů od krmítka 
mi už poskytl spoustu zajímavých setkání a několik neméně zajímavých 
situací. 
Klasickými hosty, které zpočátku k nezastavení fotím, jsou sýkory ko-
ňadry a modřinky. Po několika desítkách fotek tyto pěvce „opouštím“ a 
zaměřuju se na další hosty. Na krmítko mi jich zavítá spousta druhů, od 
zmíněných koňader, modřinek, přes sýkory babky, zvonky zelené, hýly 
obecné po strakapoudy velké, dlasky tlustozobé a dokonce sojky obec-
né. Nezřídka se objeví i další host. Ten jistě na krmítko, na připravenou 
slunečnici, nelétá. Ba naopak se pokouší některého pomalejšího či ne-
mocného jedince z předchozího výčtu ulovit. Krahujec obecný. Tento 
dravec je sice relativně malý, ale má pověst urputného a odvážného 
lovce.  Je báječné pozorovat nastalý chaos, když se v blízkosti krmítka 
rychlostí blesku objeví.  Vše, co má křídla, mizí za výrazného křiku v 
nejbližším křoví.
Mezi hosty patří také ptáci ze severu, jako je pěnkava jikavec a brkosla-
vové severní. Brkoslavové nelétají přímo na krmítko, na slunečnici, vy-
hledávají především jablka, která zbyla na stromech, a jiné plody jako 
například jeřabiny. Tito nádherní ptáci jsou velmi krotcí, nicméně je 
ještě ve své „sbírce“ nemám. Pokaždé, když jsem na ně narazil, neměl 
jsem u sebe foťák. Nebo prostě žádná fotka nevyšla dle mých představ.
Ještě pár zajímavostí k fotce, kterou zde přikládám. Bylo zimní sluneč-
né odpoledne, když jsem okolo krmítka procházel domů. Vracel jsem 
se z lesa, kde jsem si ani necvakl. Když v tu chvíli jsem všiml něčeho 
zajímavého, co posedávalo kousek od krmítka. Je to ona! Ihned jsem 
zalezl do krytu a během několika málo minut jsem si odnesl několik 
povedených snímků. Sýkora parukářka. Tento malý pták s poměrně 
nápadnou chocholkou se vyskytuje především v lesích. Nikdy předtím 
jsem se s ní u krmítka nesetkal a vlastně ani potom, pouze ten jeden den, 
v jeden okamžik.
Jsem velmi rád, že mi dovolila ji takhle zvěčnit. Od té doby jsem měl 
tu čest jí pozorovat několikrát, v lesích okolo Golčova Jeníkova, ale 

k řádné fotce jsem se nedostal. Takže tahle fotografie je, a asi dlouho 
bude, pro mě TOP.

                                                

                                                     Luboš Hlína, www.naturafoto.wbs.cz

Hosté na krmítku
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Jako každoročně jsme začátkem roku v Jeníkově zahájili plesovou se-
zonu již 148. hasičským plesem. Díky skvělé atmosféře a hudbě, o kte-
rou se postarala kapela Starý klády, věříme, že si návštěvníci ples užili. 
Děkujeme jim za návštěvnost a těšíme se opět za rok.
Výjezdová jednotka v prvních 70 dnech letošního roku zasahovala u 15 
mimořádných událostí. Především se jednalo o technické zásahy, jako 
například akutní otevření uzavřených prostor, čerpání vody, spolupráce 
se Zdravotnickou záchrannou službou a další. Jedním kuriózním zása-
hem byla záchrana kočky ze stromu v ulici Husova. Také jsme zasaho-
vali u 2 dopravních nehod, při kterých byly tři osoby zraněny. 

Koncem měsíce ledna byl připraven pro výjezdovou jednotku praktický 
výcvik zaměřený na zásah u dopravní nehody. Hasiči se rozdělili do 
dvou družstev, která zůstala na hasičské zbrojnici. Pak na výzvu velitele 
jednotky, který s veliteli družstev nasimuloval co nejreálněji dopravní 
nehodu v areálu Autovrakoviště, vyjela družstva bez poplachu na místo 
události, kde řešila danou situaci. Jednalo se o zcela reálné podmínky, 
kde si hasiči vyzkoušeli komunikaci pomocí vysílaček, zopakovali prv-
ní předlékařskou pomoc, taktiku a zajištění místa dopravní nehody s ná-
sledným vyproštěním zaklíněných osob pomocí speciálního vyprošťo-
vacího nářadí, a samozřejmě daný velitel družstva velel celému zásahu. 
První družstvo mělo simulovanou nehodu 2 osobních automobilů a jed-
noho nákladního s nutností vyproštění dvou osob. Druhé družstvo řešilo 
dopravní nehodu dvou osobních automobilů na přechodu pro chodce, 
kdy vlivem nárazu došlo ke sražení chodce, který zůstal zaklíněný pod 
osobním automobilem.

V měsíci únoru a březnu jsme dokončili kácení nebezpečných stromů v 
místním parku, pro našeho zřizovatele Město Golčův Jeníkov. Celkem 
jsme provedli odstranění 22 nebezpečných stromů s tím, že několik 
stromů bylo tzv. „dvojáku či trojáků“. Na některé stromy jsme museli 
využít automobilovou plošinu profesionálních kolegů ze stanice Chotě-
boř. Tímto bylo ze strany hasičů kácení ukončeno a v našich možnos-
tech nebylo pokácet pouze 4 stromy. 

V těchto měsících členové výjezdové jednotky absolvují pravidelné 
lékařské prohlídky. Dále pak odbornou přípravu na stanici Havlíčkův 
Brod, a to všichni velitelé družstev, nositelé dýchací techniky, čtyři čle-
nové absolvovali kurz strojníků v rozsahu 40 hodin.  
Zvláštní pozornost je kladena na našich 5 nejmladších hasičů výjezdo-
vé jednotky, kteří absolvují tzv. základní výcvik. Jedná se především o 
praktické výcviky zaměřené na všechny typy událostí, u kterých naše 
jednotka zasahuje. Velitelé družstev připravují různé scénáře z prak-
tických zkušeností, které nasbírali několika letou praxí, tak, aby se co 
nejvíce podobaly realitě. 

V lednu a březnu proběhly u profesionálních kolegů v Havlíčkově Bro-
dě dva velitelské dny. První byl pro velitele jednotek dobrovolných ha-
sičů kategorie JPO II a JPO III.  Zde se hlavně hodnotil loňský rok a 
plánoval se rok letošní, v rámci odborné přípravy. Druhý den byl pro 
velitele stanic profesionálních hasičů, velitele čet, družstev a jednotek 
podnikových a dobrovolných hasičů v kategorii JPO II, tzv. poloprofe-

Uplynulé měsíce u jeníkovských hasičů
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sionální. Zde byl hlavním tématem nový poplachový plán okresu 
Havlíčkův Brod. Na tento velitelský den navazovalo další školení naší 
jednotky, a to především seznámení s novým PP, kde naše jednotka je 
nově určena na typ události měření koncentrace nebezpečných plynů. 
Na tyto události doposud vyjížděly pouze jednotky profesionálních ha-
sičů. Díky tomuto byl zásahový rajon naší jednotky rozšířen o několik 
obcí, a proto v rámci kondičních jízd se hasiči s těmito obcemi sezna-
mují a provádějí průzkum nejlepší dojezdové trasy do těchto obcí.
V neposlední řadě bych chtěl zmínit, že již proběhlo několik schůzek 
s nástavbářem, který bude vyrábět naše nové zásahové vozidlo. V sou-
časné době provádíme návrh nástavby a uložení technických prostředků 

tak, aby vozidlo co nejvíce vyhovovalo našim potřebám, jelikož v této 
specifikaci a modifikaci bude naše nové vozidlo prvním tohoto typu, 
které nástavbář dodá do České republiky. V brzké době by měl být již v 
ČR podvozek a mělo by se začít s výrobou. 

Na závěr se omlouváme za několik předchozích vydání bez příspěvků 
hasičů, ale jak sami vidíte, je toho v poslední době opravdu dost. 

Děkujeme za pochopení, 
Jan Skalický, Hasiči Golčův Jeníkov
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 Přípravy festivalu pokračují a 3. ročník Gastronomického festivalu se 
blíží. Připomínáme datum konání, a to přesně 17. 6. 2017. Gastropro-
gram i doprovodný program bude opravdu bohatý. Je již jisté, že za-
hraje dechová kapela Malá muzika Nauše Pepíka, poprocková kapela 
Rebel a Kyvadlo. Dále vystoupí Harmonikářský orchestr Pohoda s 25 
členy, Armádní taneční klub Havlíčkův Brod a taneční skupina TAO-
KRA. Doprovodný program podpoří i BESIP, VZP a Městská policie 

Čáslav s ukázkou nejnovější techniky. Gastroprogram pro letošek pře-
vezmou pod svá křídla kuchaři z MASTERCHEF Česko 1, takže je 
určitě na co se těšit. 
Srdečně všechny zve Svazek obcí Haberska, obec Lučice, obec 
Radostín a Královská stezka o.p.s.
                                                                                          Lucie Šulcová

Pozvánka na 3. ročník Gastronomického festivalu Habry
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Maškarní bál 2017

     Druhé březnové sobotní odpoledne patřilo v jeníkovské sokolovně 
karnevalově oblečeným dětem, které se zúčastnily maškarního bálu. 
Ten pro ně opět po roce přichystali rodiče ze SRPDŠ a dětských týmů 
fotbalového oddílu.
     Pestrý a snad i trochu zábavný program obsahoval hodně tancování, 
zpívání, pohybových i nepohybových soutěží, divadelní kousek, hou-
slové, pěvecké a bláznivé vystoupení. Polovina sálu před pódiem byla 
plná princezen, čarodějnic, pirátů, všelijaké hmyzí havěti a dalších mas-
kovaných postaviček. Na druhé půlce si pohodlně hověli doprovázející 
osoby. V malém sále si všichni mohli dopřát malé občerstvení.
     Závěrečné srdečné poděkování – rodičům za pečení a přípravu sálu, 
pomocníkům za přispění ke zdárnému průběhu bálu, vystupujícím za 
odvahu, školním družinářkám za výzdobu a kulisy a Městu Golčův Je-
níkov za finanční podporu. Výtěžek ze vstupného poputuje do fondu 
SRPDŠ.

 

                                                              Pavel Šveřepa, Jindřich Dvořák

Jedná se o společný projekt obcí mikroregionu Železné hory, který si 
vyžádali turisté už před 10 lety.  „Doufám, že počasí umožní stavbu, 
aby se během března podařilo vyhlídku dokončit, a ta byla na turistic-
kou sezónu už hotová,“ řekl třemošnický starosta Miroslav Bubeník. 
Za dobré viditelnosti bude z vyhlídky možné vidět až 140 km daleko. 
Ovšem výstavba rozhledny se neobešla bez komplikací. Úzké zatáčky, 
prudký kopec a bahnitý terén práci vůbec neulehčovaly. Při průjezdu 
nákladních automobilů hlavní branou šlo dokonce o milimetry.
Ve zbytku hradní věže vyrostou tři ocelové, osm a půl metrů vysoké 
pilíře s matnou povrchovou úpravou, aby neodrážely sluneční paprsky. 
Ty ponesou dvě vyhlídkové plošiny. Kolem jednoho sloupu se obtočí 
dřevěné schodiště, aby bylo možné pohodlně vystoupat až na vrchol. 
Tím návštěvníci vykouknou nad hradbami, aby na vlastní oči poznali, 
jak dobře dávní stavitelé vybrali místo pro Lichnici. Byl to totiž takzva-
ný strážní hrad.
Náklady na rozhlednu se vyšplhaly na 1,7 milionu korun. 
Prvního rozhlédnutí bychom se měli dočkat již na začátku dubna.
                                                                                  Lucie Chaloupková

Rozhledna na Lichnici bude kompletní už začátkem dubna

REBEL zahrají na ČAPÍtour
Kapela Maniac zahraje v rámci své #ČAPÍtour v Herně Bar Čáslav, jako hosté vystoupí kapely 

LIEBESBRIEF (crappy punk rock Čáslav) a REBEL (heavy-metal).
HERNA BAR ČÁSLAV 21.4.2017 od 20:00

Vstupné: 70,- Kč 
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Včelařův rok - březen
  V tomto měsíci nastává astronomické jaro. Jarní rovnodennost je po-
myslnou tečkou za dlouhými zimními večery. Teploty ještě nejsou úplně 
stálé, přesto již mají sluneční paprsky sílu. Kvetou první jarní květiny, 
raší stromy a aktivita včel se postupně stupňuje. 

Aktuálně na včelnici
Průběh zimy byl pro včely příznivý. Ani přes měsíc trvající mrazy ne-
mohly silným včelstvům ublížit. V závislosti na počasí začínají matky 
ve svých úlech klást novou generaci včel. S rozšiřující se nabídkou pylu 
v okolí včelnic se bude plocha plodu nadále rozrůstat. Na řadu přijdou 
první jarní zásahy. Ty se snažíme zkrátit na nezbytně nutnou dobu a 
využíváme pouze teplých dnů. Při jarních prohlídkách zjišťujeme stav 
a sílu jednotlivých včelstev po zimě. Vše si pečlivě zapisujeme. Je ne-
zbytné si veškeré vybavení dopředu nachystat. Připravit dostatečný po-
čet rámků, natavit mezistěny a zkontrolovat potřebné vybavení. Za slu-
nečných dnů navštěvujeme stanoviště včel a sledujeme jejich aktivitu. 

  Tam, kde nosí včely pyl, je vše v pořádku. V opačném případě je vhod-
né provést prohlídku a ověřit, zda je v úle plod. Včely v tomto období 
potřebují mimo jiné i dostatek vody. Někteří včelaři umísťují přímo do 
úlů napáječky. Toto opatření má pro včely velmi pozitivní vliv. Včely 
mají přístup k vodě i za nepříznivých podmínek, kdy nemohou z úlu 
ven. Tam, kde mají včely k vodnímu zdroji daleko, je vhodné jim jedno-
duché napajedlo zbudovat. Jak narůstá průměrná denní teplota, začínají 
být aktivní i jiné druhy hmyzu. Jedním z nich je i zavíječ voskový. Ten 
dokáže na uskladněných souších napáchat značnou škodu. Lépe je tako-
vým situacím předcházet a péči o souše nepodceňovat.

V půlce února jsme od laboratoře Státního veterinárního ústavu v Jih-
lavě obdrželi výsledky vyšetření zimní měli – na přítomnost roztoče 
Varroa destruktor. Letošní výsledky jsou oproti loňskému roku mírně 
horší. Negativních vzorků je oproti roku 2015 jen polovina. Čtyři vče-
laři budou muset do 15. 4. 2017 provést nátěr plodu a následnou fumi-
gaci. Léčivo bude dodáno nejpozději na výroční schůzi. K 31. 1. 2016 
bylo členy základní organizace Golčův Jeníkov chováno 445 včelstev, 
což je o 30 více než v lednu 2015. 
                                                                                          Zdeněk Krenk

Prodej slepiček
Drůbež Červený Hrádek prodává slepičky 

typu Tetra hnědá a Dominant ve všech barvách 
ze svého chovu! Stáří 14-19 týdnů. 

Cena 149-180,- Kč/ks.                                

Kdy:  3. dubna 2017 v 9:30 hod.
Kde:   Golčův Jeníkov – u vlak. nádraží 

Při prodeji slepiček - výkup králičích kožek - cena dle poptávky.
Informace: Po-Pá  9.00 – 16.00 hod.

 tel. 601576270, 728605840
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HRADY, ZÁMKY A TVRZE KRÁLOVSTVÍ ČESKÉHO 
TVRZE OKOLO JENÍKOVA

Popisuje: August Sedláček

VOHANČICE
  Nedaleko Jeníkova jest dvůr Vohančice, při němž v 17. století tvrz neb 
zámeček postaven byl. Kdysi tu bývala ves, která napřed k větším stat-
kům patřívala, až tu konečně statek samostatný povstal. Když panství 
Jeníkovské r. 1600 děleno bylo, dostaly se Vohančice Veronice Libe-
nické z Vrchovišť. Manžel její, Jiřík Robmhap z Suché, postavil tvrz 
při dvoře, kterýž odtud název Nové Vohančice obdržel. Měl několik 
synů, z nichž tři (Jan - † r. 1600, Vratislav -† r. 1606 a Jan - † r. 1612) 
záhy zemřeli a v kostele Jeníkovském pohřbeni byli. Roku 1615 držela 
Vohančice manželka jeho Veronika Libenická z Vrchovišť, ale k roku 
1622 a 1624 se zase Jiřík připomíná.
Synové jeho Valeš, Baltazar, Jindřich Jaroslav, Arnošt Šťastný, Heřman 
Augustin a Vácslav prodali roku 1638 tvrz Nové Vohančice s dvorem 
poplužným, vsi Římovice se dvorem, Kobylí Hlavu, Rybníček, Leš-
kovice se dvorem Marii Magdaléně Golčové rozené z Obsynku na 
Jeníkově. Nějaký čas potom (asi roku 1670) shořela tvrz a potom již 
nevystavěna.

RADOŇOV
  Nedaleko vsi Chrtníče východně od Leštinské stanice jest samota Ra-
doňov dvůr a kostelík. Někdy tu stávala tvrz, a to bezpochyby při kos-
telíku, který na pahorku stojí. Na tvrzi seděl roku 1327 Slavibor. Jiného 
samotného držitele neznáme, neboť již roku 1359 patřil Radoňov ke 
hradu Chlumu. Tvrz se roku 1417 připomíná, ale roku 1462 nebylo tu 
již tvrze a ze vsi, která tu bývala, zbyly jen dva selské dvorce.

SIRÁKOVICE
  Při cestě ze Spytic Do jeníkova jest na potoce Hostačovském ryb-
ník řečený Jezuitský. Na vysokém ostrohu, do jižního konce rybníka 
zabíhajícím, stávala nějaká tvrz, z níž sice na poli zoraném žádných 
známek nezbylo, avšak pojmenování pole „na zámku“ o tom svědčí. 
Nedaleko odtud leží ves Sirákovice. Tato i Spytice bývaly majetkem 
Vilémovského kláštera a obě se roku 1369 připomínají. Zdá se, že tu 
bydlíval nápravník téhož kláštera a že tvrz tato dávno zanikla a sotva 
klášter přetrvala.

ŘÍMOVICE
  V Římovicích u Jeníkova spatřuje se tvrziště na konci vsi, v tu stranu 
k Jeníkovu, totiž travný pahrbek a část příkopu. Na tvrzi seděl v letech 
1372 – 1376 Ješek Talafous z Říčan, ale prodal potom Římovice s Je-
níkovem Slavatům, takže odtud patřily ke Chlumu. Roku 1398 byly 
Římovice majetkem Msticha z Chlumu, jenž se byl od bratří oddělil. 
Týž s Janem synem svým obdařil roku 1398 Jeníkovskou faru úrokem 
ve vsi Hostovlicích. Později připojeny Římovice zase ke Chlumu, v le-
tech 1417 – 1461 patřily k Podhořanům, ale opět ke Chlumu připojeny. 
V 16. století byla ves pusta.

SPYTICE
  Severovýchodně od Jeníkova jest ves Spytice, v níž tvrz teprve v 16. 
století postavena byla. Ves, dávný majetek Vilémovského kláštera, byla 
až do roku 1557 v držení Trčků, a pak se dostala Albrechtovi Benedovi 
z Nečtin, jenž tu nový dvůr vyzdvihl z několika selských dvorů. Roku 
1577 byl již mrtev zůstaviv nezletilého syna Jana, jemuž roku 1577 sta-
tek Spytický dědičně doprodán. Dotčený Jan vyzdvihl tu sídlo, a když 
okolo roku 1597 panství Vilémovské zdědil, připojil k němu dvě vsi 
Spytické a ostatek se sídlem Spytickým prodal Oldřichovi Smrčkovi ze 
Mnichu. Jak dlouho tento Spytice měl, nevíme; jisto jest, že patřily roku 
1612 Vilémovi staršímu Konecchlumskému, a ten prodal roku 1616 sta-

tek Spytický Hertvíkovi Myškovi ze Žlunic – opilci, který se oddav 
nemírnému pití „páleného vína“, tím se usmrtil a roku 1622 zemřel. Asi 
v ten čas stihla jej pokuta za povstání a Spytice v manství proměněny; 
ale že se syn Jan Bohuslav o přijetí léna nestaral, zabrány Spytice roku 
1628 a prodány roku 1631 Adamovi Binogovi a Františku Chiesovi, 
pánům na Vesci. 
  Spytice připojeny napřed k Vesci a od roku 1638 k Ronovskému pan-
ství. Švédové, kteří za těch dob okolí nelidsky hubili, tvrz a dvůr do-
konce vypálili. Roku 1658 statek tento odtržen od Ronova a roku 1695 
připojen k Jeníkovu.

ZVĚSTOVICE
  Ve Zvěstovicích (dříve – Žestovice), vesnici, která vždy se Spytici 
stejné držitele mívala, býval dvůr dřevěný, při němž postaveno jest po 
vypálení tvrze Spytické nové sídlo skrovné. Bývalo od kamene vysta-
věné, šindelem přikryté a obsahovalo pouze tři pokoje. Statek Zvěs-
tovický (Žestovský) odtržen jest od Ronovska, když panství toto pro 
množství dluhů udrženo býti nemohlo, dostalo se roku 1658 Vilémovi 
Albrechtovi Krakovskému z Kolovrat a ten prodal roku 1659 dvory a 
vsi Zvěstovice a Sirákovice, dvůr pustý a ves Spytice Janu Jetřichovi, 
hraběti z Ledeburu na Jeníkově. Vrchnost Jeníkovská sypala do pokojů 
obilí a užívala zámečku tím způsobem roku 1685.
                                                               Materiál poskytl Jiří Kratochvíl

Obec Rozsochatec nabízí pronájem 
bezbariérového bytu 

o velikosti cca 35 m2 v novostavbě 
bytového domu č.p. 160. 

Žadatelem musí být osoba starší 65 let,
nebo osoba závislá na pomoci jiné fyzické 

osoby. 
Nájemné činí 57,20 Kč/m2.

Ostatní informace na 
tel. č. 569 628 113, 

případně e-mail:obec@rozsochatec.cz



číslo 3 / březen 201716                                                           17

Ve dnech 3. až 8. dubna 2017 se uskuteční již osmý ročník akce Čistá 
řeka Sázava na Vysočině, kde Královská stezka o.p.s. působí jako spo-
luorganizátor. Cílem je opět vyčistit všechny úseky po obou březích 
řeky od odpadků a nečistot. Pro dobrovolníky budou zabezpečeny po-

můcky pro čištění (lodě, rukavice, pytle), drobné upomínkové předměty 
a občerstvení od sponzorů. Letos bude akce pro dobrovolníky obohace-
na o večerní „vodácký bál“, který se bude konat v Okrouhlici v soko-
lovně. Na všechny příchozí se těšíme. 

Pozvánka na akci Čistá řeka Sázava na Vysočině
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